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MINUTES of Traditional leaders of Africa - August 30, 2020:           

Were present :
 

S E Mr RAPHAËL KATEBE KATOTO
              President                                       
Commissionner for the 6th Region of 
Africa (Diaspora) 

DRC / Belgium

Sa Majesté Julie KONGO
Interim President of COFAA

Burkina Faso

Sa Majesté TANYI Robinson Secretary General of COFAA Cameroon

Sa Majesté ZOLANI Mkiva
Vice President/ Commissioner 2nd Region  
(Southern Africa)

South Africa

Sa Majesté SUANU Baridam Commissioner Incharge of Treasury Nigéria

Sa Majesté El Hadj Malick Ngom   Public                                             
Relations (Mobiliser)

Sénégal

Mr Brook TEGEGNE Representative of the KING of the 
OROMIA Tribe - Ethiopia

Ethiopie

Sa Majesté NANA Ayimedu Brempong lll
Commissioner In-charge of 
Security/Immigrations

GHANA

Ing. Gulain Kikudji Elite Directorate representative RDC 

Mr Romain KOUO Communication Manager Côte d'ivoire /France
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The Quorum was announced as attained for meeting to proceed with Agenda as below :
                                                                                                                                                            

1. Agree on a roadmap of our activities for the next 3 months ... August - October 
(Establishment of the constitution, internal regulations and their registration) and the 
putting in place of various committees.

2.  Agree on a list of other Kings to be invited to the platform in future COFAA Meetings.
3. Establish a calendar and schedule for the next meetings. 

Highlights on points for Reflections/discussions: 

4. Create a commission for the drafting of statutes and internal regulations 
5.   Agree on an agenda to contact the African Institutions and authorities (African Union, 
Cedeao,Cemac,Uemoa ...) to canvass for recognition.

      6 .  Adopt an aggressive Communication and Diplomacy plan for the President that
            allows her to project the image of the organization through effective Public Relations.
      7.   Prepare a letter for each African Head of State and Government to update them
            and solicit their blessings and support for the initiative. 
      8.  Make letters to each Ministry of Foreign Affairs and Ministries of
            Territorial Administration.
           to present our Regional and focal Commissioners for support. 
      9. Write Introductory presentations to each recognized National organization 
           and Federations of Traditional Authorities  
    10. Set up an organizing committee for the elective general assembly (budget, forecast and 
preparations of Electoral  lists.                                                                                                           
                                                                                                                                                            
     11. Prepare the Electoral Code, Conditions of eligibility for Senior Management.
     12. Request a meeting from the African Union and all the sub-regional organizations such as 
ECOWAS for information and involvement.

Excepts of the last meeting of August 23, 2020: 

- Princess Julie Kongo of Burkina Faso, was elected interim president replacing Majesty 
Tchiffi Zié to ensure the transition.

-  It was also unanimously decided to maintain all existing positions and members in           
their Executive offices as voted/established in the Addis Ababa meeting with the 
exception of Majesty Tchiffi Zié as President for the purposes of cohesion.

Meeting of August 30, 2020:

His Majesty Dr Robinson TANYI, Secretary General of COFAA took the floor to outline the
points in the draft agenda that was later adopted followed by the opening address of President
KONGO. She expressed her words of thanks for the confidence entrusted on her to be the
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Interim President to Structure the house and emphasized that it was a joint responsibility to
succeed together or be shamed collectively. She reminded all that Africa remains our focus and
its UNITY the bigger picture that must not be compromised.  In her words, she asked everyone
to make sure that we can meet this challenge, because as much as victory has a thousand fathers,
defeat is an orphan that none within our milieu here will like to be named or associated with. She
praised everyone's commitment and wished every success to this new agenda of the chiefs and
traditional leaders that we are. 

                                             
She equally informed members that her election has aroused real enthusiasm on social media
among the population in her home Country and has given rise to spontaneous volunteerism from
particularly amongst Women and Youth Organizations offering to work for her initiatives and
our general objectives for an authentic and greater Africa.  They are convinced, she says, that
this work is not only the work of Mama. Julie KONGO but all those who recognize themselves
and believe in the future of our dear Continent.  
                                         
In his intervention the President of the Commission for the 6th African region, Mr. 

KATEBE KATOTO thanked participating members for their work and all the Kings who made 
themselves available to organize and facilitate this transition. He called for serenity and the 
application of traditional values and ethics as we associate ourselves with nobility. 

On his part, he pledged his commitment to peace and the Unity of Africa as well as in working 
together for a diaspora that is solid and credible and a COFAA that is ambitious and transparent. 
In the days ahead, a plan of action will be unveiled to this end.

He reminded all of the immense task that lies ahead and stressed that he is convinced that the
President will succeed, because she is a determined woman and that it is important today that
people concerned about the future of Africa be valued and supported. We are all committed and
responsible and this is not just the President’s job, it’s everyone's business”, he said.

  His Majesty Zolany took the floor, to first thank all the participants and congratulate the
President on her election as head of COFAA. “The unity of Africa is essential and must be our
motivation, because we must succeed where politicians have failed,” he said. He expressed the
wish that all associations of traditional leaders form a single confederation to be able to speak
with a unique and loud voice to become a force of proposal in the room of decision-makers
within the African Union. He accepted to take up the challenge in his role to make this happen.
Also talked of the important role funding can play on our journey forward and suggested the
putting in place of a Committee for Resource mobilization that was quickly agreed upon with
him at the head in putting this in place.

Mr Brook took the floor to address participants with assurances of the commitment of the
Abageda (Paramount Ruler) of the OROMIA people of about 37 million in population, the
largest, in Ethiopia.  He hoped that this meeting would be the start of an achievement of which
we will all be very proud of, for the future. Mr. Book is the representative of the King in the
meeting.
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His Majesty Malick NGOM, member of the Council of notables of the LEBOU Constituency in
Senegal, took the floor, to give his encouragement to COFAA for the promotion of African
traditions. “I am wholeheartedly with you”, he said. He affirmed that all the notables and
dignitaries of Lébou are behind COFAA for its success and we can count on them. 

His Majesty NANA Ayimedu Brempong lll of Ghana appreciated the initiative of the meeting
and called for the putting in place of a vetting system to screen and verify the profiles of Kings
who wish to join COFAA. This is to avoid self-proclaimed Kings who have no legitimacy at
home and even less internationally. He advocated that in the constitution, an emphasis be placed
on our values and customs which represent our traditions. He asked not to focus on the
immediate past event that almost developed into a crisis. Rather it should serve us as a
springboard to better bounce-back in the objectives we all have for a restored Africa.

His Majesty SUANU Baridam of Nigeria said that the congratulatory messages and feedback
received this far from the social media on the transition decisions and the selection of our
president encourages us and should comfort all on the choices made. “I thank President
KATEBE for his presence. I am wholeheartedly with any action that revalorizes Africa because I
am a concerned African. I join the King of GHANA in emphasizing that a King must be known
in his Home-Country and validated by the concerned Authorities in-charge in a manner that
depicts recognition by all”, he said. We must also have the courage to sanction a King who
commits a fault as we have just done with recently with HM Tchffi Zié. These elements must
appear in our statute and internal regulations, he went on.

 Minister Gulain Kikudje of RDC spoke in few words but purposefully to express his feelings
of satisfaction and insisted a lot on the fact and wish to see that Traditional leaders fully play
their role as Custodians and in strict discipline. He equally expressed the wish for the African
Union to be more involved in the restoration, utilization and enhancement of our African
traditions, Values and Usages in policy and conflict resolutions and development issues. He also
insisted on the fact that the Kings who are chosen are first accepted in their own country.

Appointment and creation of Committees:

Africa has 6 regions (north, south, east, west, center and the 6 th region represented by its
diaspora). Commissioners will represent the regions with rank of Vice Presidents in the central
Executive Council.  The 2nd (South Africa) and 6th region (Diaspora) already are having their
appointed representatives in the persons of His Majesty Mkiva ZOLANI and Prince Katebe
KATOTO. The Secretary General, Dr TANYI is mandated to carry out consultations and make
suggestions to the Council for the nomination of Commissioners of the other four regions. 

- King NANA Ayimedou of Ghana was retained as Public Relations Officer (PRO) to the
English-Speaking West African Communities while His Majesty Malick Ngom of
Senegal is equally charged with the French-speaking West African States.
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-  Mr BROOK was appointed as Public relations Officer (PRO) for the 3rd (Eastern)
Region.
(worth specifying that he is an elite that represents the Abageda of Ethiopia and would
withdraw any time the King himself is present). 

- Prince MANENE Tabane is the PRO for Southern Africa.
          

 A RESOURCE Mobilisation Committee was created to be directed by HM Zolani
MKIVA .

 An ELITE COMPETENCE DIRECTORATE was equally agreed upon with Engineer.
Guylain KIKUDJI of RDC as Director to harness Human resources and contributions
from elites across Africa with Specialized Professional Skills that can benefit and
support the COFAA Organization achieve its mission and objectives.
                                                                                                                                                
A separate organigramme will be designed for them in support as an alternate functional
body alongside the Council open to non-Royals.                                                           .
 

                        

 The said Skill and Competence Directorate shall be made up of selected African talents in
financial, legal, socio-economic, ecological, political fields etc. The selection may not
necessarily obey a royal lineage. It shall be based on the passion, competence and interest of the
prospect….persons capable of supporting the Organization of chiefs and traditional leaders in
their task in  the setting up and execution of projects. 
         Bank accounts need to be quickly set up in the Regions and donors and organizations for
the financing of projects need to be approached. 

In Conclusion:
                                                                                                                                                                                                                

. The President in her concluding remarks expressed satisfaction with the conduct of the meeting 
and the flow of ideas that enriched the discussions. The meeting was well attended with good 
contributions in its pioneer phase after the crisis that almost disrupted such a good initiative. She 
called on all to remain steadfast and committed to a greater Africa….the Africa We all want and 
to its Diaspora. She suggested to allay fears of illegitimacy of some persons who may be fake 
and in search of legitimacy that our set-up will work for credibility with the various Ministries of
Foreign Affairs and of the Interior/Territorial administrations who will have to approve existence
and legitimacy of postulants as members of COFAA. This will allow us to sort out who is a King
and who isn’t. The president suggests that within two months the various commissions will have 
to tender the results of their work.

The meeting closed after an approximately 2 hours of discussions and was adjourned for next 
Sunday 6th September at same time.

King Dr Robinson TANYI
Secretary General
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Dr TANYI Robinson

Commission d'Organisation de la Fédération 

des Autorités Traditionnelles et Coutumières d'Afrique

Réf: Addis / Cofaa, SG 003/2020

PROCÈS-VERBAL des chefs traditionnels d'Afrique - 30 août 2020:

Etaient présents :
 

S E Mr RAPHAËL KATEBE KATOTO
              President                                       
Commissionner for the 6th Region 
(Diaspora) 

DRC / Belgium

Sa Majesté Julie KONGO
Interim President of COFAA

Burkina Faso

Sa Majesté TANYI Robinson Secretary General of COFAA Cameroon

Sa Majesté ZOLANI Mkiva
Vice President/ Commissioner 2nd Region  
(Southern Africa)

South Africa

Sa Majesté SUANU Baridam Commissioner Incharge of Treasury Nigéria

Sa Majesté El Hadj Malick Ngom   Public                                             
Relations (Mobiliser)

Sénégal

Mr Brook TEGEGNE Representative of the KING of the 
OROMIA Tribe - Ethiopia

Ethiopie

Sa Majesté NANA Ayimedu Brempong lll
Commissioner In-charge of 
Security/Immigrations

GHANA

Ing. Gulain Kikudji Elite Directorate representative RDC 

Mr Romain KOUO Communication Manager Côte d'ivoire /France

Le quorum a été annoncé comme atteint 

pour la réunion afin de procéder à l'ordre du jour comme suit: 
  - 1. Convenir d'une feuille de route de nos activités pour les 3 prochains mois Août -

                 Octobre (Mise en place de la constitution, du règlement intérieur et de leur
                 enregistrement) et la mise en place de différents comités. 

 -2. Convenir d'une liste d'autres Rois à inviter à la plate-forme lors des futures réunions
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                 du COFAA. 
- 3. Établir un calendrier et un programme pour les prochaines réunions.

Points saillants des points de réflexion / discussions:

➢ 4. Créer une commission pour la rédaction des statuts et règlements internes
➢ 5. Convenir d'un agenda pour contacter les institutions et autorités africaines (Union 

Africaine, Cedeao, Cemac, Uemoa ...) pour solliciter la reconnaissance. 
➢ 6. Adopter un plan de communication et de diplomatie agressif pour la  Présidente, 

qui lui permettra de projeter l'image de l'organisation grâce à des relations publiques 
efficaces. 

➢ 7. Préparer une lettre à l'intention de chaque chef d'État et de gouvernement Africain 
pour les informer, solliciter leurs bénédictions et leur soutien pour l'initiative. 

➢ 8. Adressez des lettres à chaque ministère des Affaires étrangères et ministères de 
l' Administration territoriale, présenter nos commissaires régionaux et focaux pour 
leur soutien. 

➢ 9. Rédiger des présentations introductives à chaque organisation nationale reconnue 
et fédérations d'autorités traditionnelles 

➢ 10. Mettre en place un comité d'organisation de l'assemblée générale élective (budget,
prévisions et préparation des listes électorales.

➢ 11. Préparer le code électoral, les conditions d'éligibilité aux cadres supérieurs. 
➢ 12. Demander une réunion avec l'Union africaine et à toutes les organisations sous 

régionales telles que la CEDEAO pour information et implication.

Résumé de la dernière réunion du 23 août 2020: 
– La princesse Julie Kongo du Burkina Faso, a été élue présidente par intérim en 

remplacement de Majesté Tchiffi Zié pour assurer la transition.
– Il a également été décidé à l'unanimité de maintenir tous les postes et membres 

existants du bureau exécutif votés / établis lors de la réunion d'Addis-Abeba à 
l'exception de Majesté Tchiffi Zié en tant que Président aux fins de cohésion.

Réunion du 30 août 2020:

Sa Majesté le Dr Robinson TANYI, Secrétaire général du COFAA a pris la parole pour présenter
l'ordre du jour qui a ensuite été adopté suivi de l'allocution d'ouverture de la Présidente KONGO.
Elle a exprimé ses remerciements pour la confiance qui lui a été confiée en tant que Présidente 
par intérim, afin de structurer l'organisation et a souligné qu'il était de la responsabilité conjointe 
de réussir ensemble

Elle a rappelé à tous que l'Afrique et son UNITÉ restent notre priorité. Dans ses mots, elle a 
demandé l'implication de tout le monde, pour ensemble relever ce défi, car « autant la victoire a 
mille pères, la défaite est orpheline », alors évitons d'être des orphelins.
Elle a salué l'engagement de chacun et a souhaité plein succès à ce nouvel agenda des chefs et
chefs traditionnels que nous sommes.

Elle a également informé les membres que son élection a suscité un réel enthousiasme sur les 
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réseaux sociaux, parmi la population de son pays d'origine et a suscité un volontariat spontané en
particulier, parmi les organisations de femmes et de jeunes qui lui ont proposé leurs services.

Ils sont convaincus, dit-elle, que ce travail n'est pas seulement le travail de maman Julie KONGO
mais tous ceux qui se reconnaissent et croient en l'avenir de notre cher continent.

Dans son intervention, le Président de la commission de la 6ème région d'Afrique, M. 

KATEBE KATOTO, a remercié les  participants pour leur travail et tous les Rois qui se sont 
rendus disponibles pour organiser et faciliter cette transition.

Il a appelé à la sérénité et à l'application des valeurs et de l'éthique traditionnelle. Il a promis son 
engagement en faveur de la paix et de l'unité de l'Afrique et à travailler ensemble pour une 
diaspora solide et crédible et un COFAA ambitieux et transparent. 

Dans les jours à venir, un plan d’action sera dévoilé à cette fin. Il a rappelé à tous l'immense 
tâche qui l'attend et a souligné qu'il est convaincu que la présidente réussira, car elle est une 
femme déterminée et qu'il est important aujourd'hui que les personnes soucieuses de l’avenir de 
l’Afrique soient appréciées et soutenues. Nous sommes tous engagés et responsable et ce n’est 
pas seulement le travail de la Présidente, c’est l’affaire de tous », a-t-il déclaré.

Sa Majesté Zolany a pris la parole, pour d'abord remercier tous les participants et féliciter la
Présidente pour son élection à la tête du COFAA. «L'unité de l'Afrique est essentielle et doit être 
notre motivation, car nous devons réussir là où les politiciens ont échoué », a-t-il déclaré. Il a 
exprimé le souhait que toutes les associations de chefs traditionnels forment une seule 
confédération, pour pouvoir s'exprimer d'une seule voix et  devenir une force de proposition
au sein de l'Union africaine. 
Il a accepté de relever le défi dans son rôle pour y arriver. Il A également parlé du rôle important 
que le financement peut jouer dans notre cheminement et a suggéré, la mise en place d'un Comité
de mobilisation des ressources qu'il mettra en place, une idée qui a été unanimement acceptée.

Mr Brook représentant du Roi Abageda (chef suprême) du peuple OROMIA a pris la parole
pour s'adresser aux participants avec l'assurance et l'engagement que le Roi Abageda (chef 
suprême), qui règne sur une population d'environ 37 millions d'habitants, une des plus grandes 
tributs en Éthiopie est a nos côtés dans cette aventure. 
Il a souligné que le Roi s'engage aux cotés des chefs et leaders traditionnels Africains. Il a 
exprimé l'espoir que, cette réunion serait le début d'une réalisation, dont nous serons tous fiers à 
l’avenir. 

 Sa Majesté Malick NGOM, membre du Conseil des notables de la circonscription LEBOU au 
Sénégal, a pris la parole, pour donner ses encouragements au COFAA pour la promotion des 
traditions. «Je suis de tout cœur avec vous», dit-il. Il a affirmé que tous les notables et les 
dignitaires de Lébou sont derrières COFAA pour son succès et nous pouvons compter sur eux.
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Sa Majesté NANA Ayimedu Brempong III du Ghana a apprécié l'initiative de la réunion
et a appelé à la mise en place d'un système de contrôle, pour filtrer et vérifier les profils des Rois
qui souhaitent rejoindre COFAA. Il s'agit d'éviter les rois autoproclamés qui n'ont aucune 
légitimité chez eux et encore moins à l'international. Il a préconisé que dans la constitution, un 
accent soit mis sur nos valeurs et coutumes qui représentent nos traditions. Il a demandé de ne 
pas se concentrer sur les événements passés mais, plutôt nous servir de cette crise comme 
tremplin, pour mieux rebondir face aux objectifs que nous nous sommes fixés  pour une Afrique 
restaurée.

Sa Majesté SUANU Baridam du Nigéria a déclaré que les messages de félicitations et les 
commentaires reçus des médias sociaux, en faveur de la Présidente de la transition  du COFAA  
nous encouragent et nous confortent dans nos choix . «Je remercie le président
KATEBE pour sa présence. Je suis de tout cœur avec toute action qui revalorise l'Afrique parce 
que je suis un Africain ». à t'il dit

 Je me joins au Roi du GHANA pour souligner qu'un roi doit être connu dans son pays d'origine 
et être validée par les autorités compétentes concernées », a-t-il déclaré. Il faut aussi avoir le 
courage de sanctionner un Roi qui commet une faute, comme nous venons de le faire récemment 
avec HM Tchiffi Zié. Ces éléments doivent apparaître dans notre statut et notre règlement 
intérieur, a-t-il poursuivi.

Le ministre Guylain Kikudje de RDC a exprimé ses sentiments de satisfaction et a beaucoup 
insisté et souhaité que, les chefs traditionnels jouent pleinement leur rôle de dépositaires de la 
tradition avec une discipline stricte. Il a également exprimé son souhait de voir l'Union Africaine
s'impliquée dans la restauration, de nos us et coutumes dans les politiques, les résolutions de 
conflits et les questions de développement. Il a aussi insisté sur le fait que les Rois choisis 
doivent d'abord être acceptés dans leur propre pays.

Nomination et création de comités:

L'Afrique compte 6 régions (nord, sud, est, ouest, centre et la 6ème région représentée par sa
diaspora). Les commissaires représenteront les régions ayant rang de vice-présidents au
Conseil exécutif. La 2 ème (Afrique du Sud) et la 6ème région (Diaspora) ont déjà leur
des représentants désignés en la personne de Sa Majesté Mkiva ZOLANI et du Prince Katebe

KATOTO. Le Secrétaire Général, le Dr TANYI est chargé de mener des consultations et de 
faire suggestions au Conseil pour la nomination des commissaires des quatre autres régions.

– Le Roi NANA Ayimedou du Ghana a été retenu comme responsable des relations 
publiques (PRO) auprès de la Communautés anglophones d'Afrique de l'Ouest tandis 
que Sa Majesté Malick Ngom du Sénégal est également chargé des États 
francophones d'Afrique de l'Ouest.

– M. BROOK a été nommé Responsable des relations publiques (PRO) pour la 3 e 
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région (Est). (il convient de préciser qu'il est une élite qui représente les Abageda 
d'Éthiopie et se retirera chaque fois que le roi lui-même est présent). 

– Prince MANENE Tabane est le PRO pour l'Afrique australe.

– Un comité de mobilisation des ressources a été créé sous la direction de SM Zolani 
MKIVA. 

– La création d'une DIRECTION DES COMPÉTENCES ÉLITE a également été 
convenue avec l'ingénieur, Guylain KIKUDJI de RDC. Il agira en tant que Directeur 
pour mobiliser les ressources humaines et les élites à travers l'Afrique, avec des 
compétences professionnelles spécialisées qui peuvent bénéficier et aider 
l'organisation COFAA, à réaliser sa mission et ses objectifs. 

– Un organigramme ouvert aux non-Royals, sera conçu en tant que fonction alternative,
pour épauler la chefferie traditionnelle dans ses fonctions.

Ladite Direction des Compétences sera composée de talents africains sélectionnés dans les 
domaines financiers, juridiques, socio-économiques, écologiques, politiques, etc... sous l'autorité 
Royale. Elle doit avoir comme qualité requise, la passion, la compétence et l'engagementt qui 
sont les qualités requises pour  soutenir et accompagner l'Organisation des chefs et chefs 
traditionnels.
Les comptes bancaires doivent être rapidement mis en place dans les régions, des sorte à ce que  
les bailleurs de fonds et les organisations puissent permettre le financement des projets.

En conclusion:

La Présidente, dans ses remarques finales, s'est déclarée satisfaite du déroulement de la réunion
et le flux d'idées qui a enrichi les discussions. La réunion a été bien suivie avec une bonne
contribution dans sa phase pionnière après la crise qui a presque perturbé une si bonne initiative. 

Elle nous appelé  à rester fermes et engagés pour une Afrique plus grande…. l'Afrique que nous 
voulons tous et sa diaspora. 

Elle a suggéré que notre structure travaillera pour la crédibilité des Rois , auprès des différents 
Ministères de Affaires étrangères et des administrations intérieures / territoriales qui devront 
approuver l'existence et la légitimité des postulants en tant que membres du COFAA. Cela nous 
permettra de déterminer qui est un Roi et qui ne l'est pas.

La présidente a suggéré que d'ici deux mois (2 mois), les différentes commissions présentent les 
résultats de leurs travaux. La réunion s'est terminée après environ 2 heures de discussions et a été
ajournée pour dimanche prochain 6 septembre à la même heure.
Roi Dr Robinson TANYI

Secrétaire Général
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